

華語文能力測驗 (TOCFL)「聽讀能力」證書核發規範調整公告

現行華語文能力測驗「聽讀能力」證書核發條件為：

1. 考生參加同場次「聽力」及「閱讀」兩項測驗，測驗結果皆通過同等級，核發該等級「聽讀能力」證書乙紙。
2. 考生參加同場次「聽力」及「閱讀」兩項測驗，測驗結果通過不同等級，核發較低等級「聽讀能力」證書乙紙。
3. 考生參加同場次「聽力」及「閱讀」兩項測驗，僅單項測驗結果通過，不予核發「聽讀能力」證書。

自 2020 年起的正式考試將實施新的「聽讀能力」證書核發規範：

1. 以聽力、閱讀測驗各等級通過分數總和作為核發條件，另訂單項成績最低門檻。
2. 考生參加同場次「聽力」及「閱讀」兩項測驗，測驗分數合計達該證書等級成績總和門檻，且聽力與閱讀測驗分數皆達該證書等級單項最低門檻分數，核發該等級「聽讀能力」證書乙紙。
3. 準備級因具鼓勵性質，只設聽讀測驗成績總和門檻。

表 1 華語文能力測驗「聽讀能力」證書核發標準

測驗等級	證書等級	聽讀測驗成績總和	聽力測驗	閱讀測驗
準備級	準備級一級	77	N/A	N/A
	準備級二級	120	N/A	N/A
入門基礎級	入門級	83	37	38
	基礎級	120	51	53
進階高階級	進階級	94	42	44
	高階級	125	53	56
流利精通級	流利級	102	46	47
	精通級	130	54	61

表 2 華語文能力測驗「聽讀能力」證書核發範例參考

範例	報考測驗等級	聽力測驗分數	閱讀測驗分數	證書核發等級
考生 A	入門基礎級	61	59	基礎級
考生 B	進階高階級	53	72	高階級
考生 C	流利精通級	71	59	流利級
考生 D	流利精通級	46	55	未通過

表 3 華語文能力測驗「聽讀能力」證書核發標準（電腦化適性測驗）

證書等級	聽讀測驗 成績總和	聽力測驗	閱讀測驗
入門級	42	17	18
基礎級	80	31	33
進階級	94	42	44
高階級	125	53	56
流利級	142	66	67
精通級	169	74	81

Amendments to Criteria for Issuing a TOCFL Listening and Reading Certificate

Former criteria for issuing a TOCFL Listening and Reading Certificate:

1. A certificate at a given level will be awarded if the test taker achieves a passing score at that level for both the listening test and the reading test.
2. If the test taker achieves a passing score for the two tests but at different levels, a Listening and Reading Certificate will be awarded at the lower level.
3. No certificate will be awarded if the test taker only achieves a passing score for one of the two tests.

The amended criteria set out below apply to all official TOCFL tests, starting at the beginning of 2020:

1. Minimum score requirements have been set for each test at each level of Band A, Band B, and Band C. If so, their scores are added together and the total forms the basis for whether a Listening and Reading certificate is issued. The minimum score requirements and total scores required are shown in Table 1.
2. A test taker who takes the Listening and Reading tests on the same day will be awarded a Listening and Reading certificate at a particular level if: (1) they meet the minimum score requirement for each test; and (2) their total score meets the total score requirement for that level.
3. Novice level Listening and Reading tests only have a total score requirement. To encourage participation, the separate Novice level Listening tests and Reading tests do not have a minimum score requirement.

Table 1: Minimum & Total score requirements to receive a TOCFL Listening and Reading Certificate

Test Level	Certificate Level	Total Score Required to Receive a Certificate	Minimum Test Scores	
			Listening Test	Reading Test
Band Novice	Novice 1	77	<i>Not applicable</i>	<i>Not applicable</i>
	Novice 2	120	<i>Not applicable</i>	<i>Not applicable</i>
Band A	Level 1	83	37	38
	Level 2	120	51	53
Band B	Level 3	94	42	44
	Level 4	125	53	56
Band C	Level 5	102	46	47
	Level 6	130	54	61

Table 2: Individual examples

Example	Test level	Listening Test Score	Reading Test Score	Certificate
Test taker A	Band A	61	59	Level 2
Test taker B	Band B	53	72	Level 4
Test taker C	Band C	71	59	Level 5
Test taker D	Band C	46	55	Not issued

Table 3: Minimum & Total score requirements to receive a TOCFL Listening and Reading Certificate (CAT)

Certificate Level	Total Score Required to Receive a Certificate	Minimum Test Scores	
		Listening Test	Reading Test
Level 1	42	17	18
Level 2	80	31	33
Level 3	94	42	44
Level 4	125	53	56
Level 5	142	66	67
Level 6	169	74	81